
ЗОНУ МОЖНА І ТР ЕБА В ІД Р О Д Ж УВ А ТИ  
ЗВИ Ч АЙ Н О , ДЕ ДЕ МОЖ ЛИВО

Щоб одержати відпо
відь на це запитання, ке
рівництво тодішнього ви
робничого об’єднання 
«Комбінат» (нині науково- 
виробниче об'єднання 
«Прип'ять) ще у 1988-му 
році поставило перед ке
рівником господарства в 
Неданчичах — Михайлом 
Новопашеним (там зго
дом виросте місто Славу
тич) завдання організу
вати в зоні дослідне го
сподарство. Щоб воно по
стачало «матеріал» для 
дослідження виливу раді
ації на тварин.

Михайло Григорович 
об’їздив усю зону. Най
більше досвідченому гос
подарникові сподобалась 
колишня тваринницька 
ферма в Куповатому. 
Поряд — заплава При
п’яті, луки, ліс, багато 
трави. Отже, з кормами 
буде менше проблем. Михайло НОВОПАШЕН.

користовувати для м ясо- 
переробної промисловості 
можна навіть «брудну» 
худобу. Поросята, У;оки 
виростають, стають раді
аційно чистими. А  дорос
лу худобу перед забоєм 
досить на два-три місяці 
віддавати на догодівлю у 
чисту зону.

А  тут, у 30-кілометро- 
вій зоні, особливо вигід
но вирощувати коней — 
найдешевший нині і де
фіцитний поки що на се
лі транспорт. Як відомо, 
м’ясо тяглових коней на 
виробництво ковбас не 
йде. То яка різниця, де 
виріс лошак?

Отже, вважають Ново- 
пашен і його колеги, Чо
рнобильську зону можна 
і треба відроджувати. Хо
ча б у тих місцях, де це 
можливо. Гріх нехтувати 
тутешніми природними 
багатствами. Цим пач|е,

Завіз сім свиноматок, 
кілька корів, почав наби
рати кадри. Нині тут пра
цює 42 чоловіка. Поло
вина із них місцеві жите
лі, які повернулися до 
Куповатого, сьорбнувши 
«радощів» евакуації. Ре
шта мешканці сусідніх із 
зоною сіл. Куповате роз
ташоване на кордоні 90- 
км зони, то й зарплата 
цуг вища, і сьогодні ко
лектив Новопашена догля
дає сотню голів великої
рогатої худоби, 180 сви
ней, кілька коней, має 
комбайни, трактори. От 
тільки лагодити техніку 
механізаторам доводить
ся просто неба — май
стерень немає.

А  куди йде продукція? 
Частина — науковцям 
для досліджень. Частину, 
зокрема поросяток, про
дають населенню. Не ди
вуйтесь. Свиней тут го
дують відходами з лікві
даторських їдалень і ком
бікормами з «Великої 
зймлі».

Керівник господарства 
показує результати ана
лізів. Свинина — чистіша 
в 50 разів від допусти
мого рівня, «...що дає 
можливість без обмежень 
вцкористовувати продук
цію цих тварин» — чи
таємо висновок спеціаліс
тів Інституту сільгосп- 
радіології Київської обл- 
санепідстанції і Білоцер
ківського сільгослінститу- 
ту. Молоко? Буває чис
те, буває і брудне. Це 
залежить від того, на 
яких луках косили траву.

Як почуваються твари
ни у зоні? Працівники 
господарства стверджу
ють, що нормально. Осо
бливо свині. їм тут, як 
і ми пересвідчились, ні
вроку. За роки після ава
рії ніяких мутантів не 
иародЩувцлосц. Інших 
особливих відхилень, не
безпечних від наступних 
поколінь, вчені поки що 
не опостррігають.

Більше того, науковці 
дійшлц, висновку, що ви-

що ліквідація наслідків 
чорнобильської катастро
фи забирає у держави, 
тобто у нас з ва'ми — 
платників податків — ве
личезні кошти. З іншого 
боку, через економічні 
труднощі фінансування 
чорнобильських програм 
з кожним роком погір
шується. Охочих працю
вати в Чорнобилі дедалі 
менше. А  кидати зону 
напризволяще — злочин. 
І хочемо того чи ні, гро
ші вкладати в ліквідацію 
біди треба, причому не
малі. Як розповів нам за
ступник генерального ди
ректора НВО «Прип’ять» 
Юрій Гринчук. щодня ли
ше на харчУваийй- тих, 
хто працює в зоні, по
трібно понад 800 мільйо
нів карбованців за най- 
скромнішими цідрахунка. 
ми. То чому не зробити 
зону хоча б частково са
моокупною? Але, бідка
ються наші нові знайо
мі, адміністрація зони 
відчуження хоче господа
рство Новопашина лікві
дувати чи принаймі змен
шити до мікроскопічних 
розмірів. Мовляв, для 
науки досить і десятка 
свиней. А  вивозити за 
межі радіоактивної зони 
будь-яку продукцію, яка 
теж може бути радіоак
тивною, заборонено зако
ном.

Це справді так. Але ж, 
на думку працівників го
сподарства, треба керува
тися не тільки вузьконау- 
ковими інтересами, а й 
про нагальні практичні 
потреби людей дбати. І 
якщо дані науки свід
чать про те, що закон в 
окремих випадках, м’яко 
кажучи, застарів, то чи 
не час його підкоригува- 
Ли?

Володимир ШУНЕВИЧ. 
спецкор «Сільського 
життя» (спеціально для 
«Вісника Чорнобиля»).
(Матеріал підготовле

ний за сприяння ГУ МВС 
України в Київській об
ласті).

Тварини у Чорнобильсь
кій зоні почуваються не
погано.

Знімкя
В. СТРУМКОВСЬКОГО.


